
 

„Voľba Valdocca“ 
 

Svätý Otec František poslal účastníkom 28. generálnej kapituly posolstvo, 

ktoré im bolo prečítané 6. marca 2020.  

 

Drahí bratia! 

Srdečne vás pozdravujem a ďakujem Bohu, že môžem mať podiel, aj keď iba na diaľku, na vašej ceste, 

po ktorej práve teraz kráčate. Je významné, že po niekoľkých desaťročia vás sem priviedla Božia prozreteľnosť, 

aby ste slávili svoju generálnu kapitulu na Valdoccu – na mieste pamäti – kde sa počiatočný sen skonkretizoval 

a urobil sa prvé kroky. Som si istý, že hluk a hlasný džavot v oratóriách bude tou najlepšou, najúčinnejšou 

hudbou, aby Duch Svätý oživil charizmatický dar vášho zakladateľa. Nezatvárajte okná pred týmto 

„tichým“ hlukom… Dovoľte mu, aby vás sprevádzal a udržiaval nespokojných a neochvejných v rozlišovaní; 

dovoľte týmto hlasom a spevom, aby vo vás evokovali tváre ďalších mladých, ktorí sú ako ovce bez pastiera 

(por. Mk 6,34). Tento džavot a nepokoj vás budú udržiavať pozorných a bdelých pred akoukoľvek vnucujúcou 

sa anestéziou a pomôžu vám zotrvať v tvorivej vernosti vašej saleziánskej identite. 

 

Oživiť dar, ktorý ste prijali 

Zamýšľať sa nad postavou saleziána pre dnešných mladých znamená prijať skutočnosť, že sme v tejto 

chvíli ponorení do historických zmien so všetkým, čo spôsobuje neistotu. Nikto nemôže s istotou a presnosťou 

povedať (kto vie, či sa vôbec niekedy tak dalo urobiť), čo sa stane v najbližšej budúcnosti v sociálnej, 

ekonomickej, výchovnej a kultúrnej oblasti. Nekonzistentnosť a „tekutosť“ udalostí, ale najmä rýchlosť, akou 

veci za sebou nasledujú a komunikuje sa o nich, spôsobuje, že každý druh predpovede sa stáva interpretáciou, 

odsúdenou na rýchle preformulovanie (por. Veritatis gaudium, 3-4). Táto perspektíva je ešte viac výrazná z 

dôvodu, že sú vaše diela zamerané predovšetkým na mládežnícky svet, ktorý (ako taký) je pohyblivým svetom 

a v neustálej premene. To si od nás vyžaduje dvojakú učenlivosť: učenlivosť voči mladým a ich požiadavkám a 

učenlivosť voči Duchu Svätému a všetkému, čo chce zmeniť. 

Zodpovedne sa stotožniť s touto situáciou (či už v osobnej alebo komunitnej úrovni) znamená 

zanechať rétoriku, ktorá nás núti neustále hovoriť, že „sa všetko mení“. Totiž neustálym opakovaním tohto 

skončíme tak, že zostaneme v paralizujúcej inercii1, ktorá ochudobní vaše poslanie o pravdivosť vlastnú 

 
1 Zotrvávanie v pôvodnom stave. 



Pánovým učeníkom. Táto inercia sa môže prejaviť aj v pesimistickom pohľade a postoji voči tomu, čo sa deje 

okolo nás a nie len voči samotným zmenám, ktoré prebiehajú v spoločnosti, ale aj vo vzťahu k vlastnej 

Kongregácii, spolubratom a životu Cirkvi. Týmto postojom sa „bojkotuje“ a blokuje akákoľvek odpoveď alebo 

alternatívny proces, alebo ide o snahu vyjadriť opačný postoj: slepý optimizmus, schopný roztaviť evanjeliovú 

silu a novosť, nedovoliac konkrétne prijať komplexnosť situácií a proroctvo, ktorým nás Pán poveril. Ani 

pesimizmus a ani optimizmus nie sú darmi Ducha Svätého, pretože oba pochádzajú z autoreferenčnej vízie 

schopnej merať sa iba s vlastnými silami, schopnosťami alebo zručnosťami, nedovoliac pozerať sa na to, čo 

Pán robí alebo chce medzi nami uskutočniť (por. Christus vivit, 35), ale ani sa neprispôsobovať kultúre módy, 

ani sa neutiekať do hrdinskej minulosti, ktorá však už nemá dosah na prítomnosť. V dobe zmien sa treba držať 

slov svätého Pavla Timotejovi: „Preto ti pripomínam, aby si roznecoval Boží dar, ktorý je v tebe 

prostredníctvom vkladania mojich rúk. Veď Boh nám nedal Ducha bojazlivosti, ale Ducha sily, lásky 

a rozvahy“ (2 Tim 1, 6-7). 

Tieto slová nás pozývajú zaujať kontemplatívny postoj, schopný spoznať a rozlíšiť podstatné prvky. 

Takýto prístup nám pomôže vydať sa na cestu s takým duchom a prínosom, ktoré sú vlastné synom dona 

Bosca, a ako on rozvíjať „odvážnu kultúrnu revolúciu“ (Laudato si´, 114). Tento kontemplatívny postoj vám 

umožní prekonať a prekročiť  vaše očakávania a plány. Sme mužmi a ženami viery, čo znamená byť zanietenými 

za Ježiša Krista; a vieme, že nie len naša prítomnosť, ale aj naša budúcnosť sú preniknuté touto apoštolsko-

charizmatickou silou, povolanou prenikať do života toľkých mladých, ktorí sú opustení a v ohrození, chudobní 

a núdzni, vylúčení a vyradení, zbavení práv, domova… Títo mladí očakávajú pohľad nádeje, ktorý dokáže 

protirečiť každému druhu fatalizmu alebo determinizmu. Očakávajú, že sa ich pohľad skríži s Ježišovým 

pohľadom, ktorý im hovorí, že „zo všetkých temných a bolestných situácií (...) jestvuje východisko“ (Christus 

vivit, 104). Tam totiž prebýva naša radosť. 

Ani pesimista, ani optimista: salezián 21. storočia je muž plný nádeje, pretože vie, že svoj stredobod 

nachádza v Pánovi a iba on dokáže robiť „všetko nové“ (Zj 21, 5). Iba toto nás zachráni, aby sme nežili 

rezignovane a v defenzíve. Iba toto nám umožní, aby náš život bol plodným (por. František: Homília z 2. 

februára 2017), aby sme prijatý dar mohli prežívať a prejavovať ako radostnú zvesť pre a s mladými dnešnej 

doby. Tento postoj nádeje dokáže vytvoriť a spustiť alternatívne výchovné procesy na rozdiel od tých, ktoré 

ponúka dominujúca kultúra (dôvodom môže byť krajná núdza a extrémna chudoba). Tieto totiž dokážu zadusiť 

a zničiť sny našich mladých odsúdiac ich ohlušujúci, plazivý, ba niekedy až uspávajúci konformizmus. Ani 

triumfalisti, ani panikári, ale muži a ženy, ktorí sú radostní a plní nádeje, nie automatizovaní, ale „remeselníci“, 

schopní „poukázať druhým na sny, ktoré tento svet neponúka, svedčiť o kráse veľkodušnosti, služby, čistoty, 

pevnosti, odpustenia, vernosti povolaniu, modlitby, boja za spravodlivosť a spoločné dobro, lásky k 

chudobným, sociálneho priateľstva“ (Christus vivit, 34). 

Vaša 28. generálna kapitula si zvolila za miesto konania samotné Valdocco. Máte dobrú príležitosť 

konfrontovať sa s prameňmi a prosiť Pána: „Daj mi duše a ostatné si vezmi...“.2  „Tolle“- vezmi si predovšetkým 

všetko to, čo sa počas dlhej cesty stalo príliš nemenným a trvalým, aj keď v inej dobe mohlo ísť o primerané 

odpovede, ale dnes nám už nedovolia, aby sme našu saleziánsku prítomnosť v rôznych situáciách nášho 

poslania stvárňovali a realizovali významným evanjeliovým spôsobom. Preto potrebujeme prekonať strach a 

nástrahy, ktoré môžu vzniknúť vtedy, keď sme uverili, že sa charizma môže zredukovať alebo stotožniť s 

určitými dielami alebo so štruktúrami. Žiť verní charizme je bohatšie a podnetnejšie než jednoducho zanechať, 

 
2

 Toto heslo sa hlboko vrylo do sŕdc prvých misionárov. Spomeniem list dona Giacoma Costamagnu donovi Boscovi. Po tom, čo mu 

opísal ťažkosti súvisiace s cestovaním a viaceré zlyhania, ktorým museli čeliť, uzatvára: „Do jedného prosíme o jednu vec, aby sme 

mohli ísť čím skôr do Patagónie a zachrániť nespočetné duše“. Vedomie, že sú poslaní hľadať duše na perifériách a tam zostať 

prekonajúc akékoľvek zdanlivé zlyhanie, je známkou totožnosti, podľa ktorej sa možno konfrontovať a hodnotiť charizmu „Da mihi 

animas, coetera tolle“. 



stiahnuť sa alebo prispôsobiť domy alebo aktivity; potrebná je zmena zmýšľania o poslaní, ktoré máme 

napĺňať.3 

„Voľba Valdocca“ a dar mladých 

Saleziánske oratórium a všetko to, čo s ním vzniklo, ako dosvedčujú Spomienky na oratórium, bola 

odpoveďou na život mladých, ktorí mali svoje tváre a dejiny. Oni sa stali hybnou silou toho mladého kňaza, 

ktorý nedokázal zostať neutrálnym a nehybným pred tým, čo sa práve dialo. Šlo viac ako o gesto dobrej vôle 

alebo dobroty, a dokonca o oveľa viac ako je výsledok nejakého študijného projektu, ktorý by sa týkal „čísiel 

a charizmy faktov“. Ja ho vnímam ako čin trvalej konverzie a odpovedi Pánovi, ktorý unavený, že neustále musí 

klopať na naše dvere, čaká, že ho budeme hľadať a sa s ním stretať… alebo keď klope zvnútra, že ho necháme 

vyjsť. Táto konverzia sa týka celého jeho života (tým pádom sa mu veľmi skomplikoval), ale týkala sa aj života 

tých, ktorí boli okolo neho. Don Bosco sa nielenže rozhodol rozlúčiť sa so svetom a usilovať sa o svätosť, ale 

osloví ho výzva a rozhodne sa, ktorý a aký svet má obývať. 

Tým, že si vybral a prijal svet opustených detí a mladých, ktorí boli bez práce a formácie, hmatateľne 

im umožnil zažiť Božie otcovstvo a poskytol im prostriedky, aby mohli „rozprávať“ o svojom živote a o svojich 

dejinách vo svetle nepodmienečnej lásky. Oni zase pomohli Cirkvi znovu sa stretnúť so svojím poslaním: 

„Kameň, čo stavitelia zavrhli, stal sa kameňom uholným“ (Ž 118,22). Neboli pasívnymi konateľmi alebo 

divákmi misionárskeho diela; naopak, oni sa stali (na základe svojho postavenia a v mnohých prípadoch šlo o 

„náboženských nevzdelancov“ a „sociálnych analfabetov“) hlavnými protagonistami celého procesu založenia 

Kongregácie.4 Saleziánskosť sa rodí práve z tohto stretnutia, ktoré dokáže vzbudiť proroctvá a vízie: prijať, 

integrovať a pestovať najlepšie kvality ako dary pre druhých, najmä pre tých, ktorí sú vyčlenení na okraj 

spoločnosti a sú opustení, od ktorých nikto nič nečaká. Hovorí to aj Pavol VI. „Cirkev ako zvestovateľka 

evanjelia začína svoje dielo tým, že sama sebe ohlasuje evanjelium… Skrátka, Cirkev musí neustále počúvať 

zvestovanie evanjelia, aby si mohla zachovať čerstvú silu oduševnene ho ohlasovať“ (Evangelii nuntiandi, 15). 

Každá charizma sa potrebuje obnoviť a evanjelizovať a vo vašom prípade najmä keď ide o najchudobnejších 

mladých. Adresátmi dona Bosca a dnešného saleziána nie sú iba jednoduchí destinatári vopred plánovanej 

stratégie, ale oni sú živými protagonistami oratória, ktoré sa malo uskutočniť.5 Ich prostredníctvom a s nimi 

Pán nám ukazuje svoju vôľu a svoje sny.6 Mohli by sme ich nazvať spolu-zakladateľmi vašich domov, kde 

salezián bude odborníkom na zvolávanie a tvorcom tohto druhu dynamík bez toho, aby sa cítil byť ich 

majiteľom. Táto jednota nám pripomína, že sme „vychádzajúcou Cirkvou“ a nás k tomu pobáda: Cirkev, ktorá 

dokáže zanechať pohodlné, isté a v niektorých prípadoch privilegované pozície, aby našla v posledných typickú 

plodnosť Božieho kráľovstva. To nie je strategická, ale charizmatická voľba. Ide o plodnosť, ktorej oporou je 

Kristov kríž, ktorý je vždy pohoršujúcou nespravodlivosťou pre tých, ktorí blokovali citlivosť voči utrpeniu 

alebo pristúpili k paktom s nespravodlivosťou voči nevinnému. „Nemôžeme byť Cirkvou, ktorá neplače zoči-
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 Pamätajme si Pánovo napomenutie: „Božie prikázanie opúšťate a držíte sa ľudských obyčajov“ (Mk 7, 8). 
4 Don Bosco za pomoci múdreho Cafassa objavil kým bol v očiach väzňov a títo mladí väzni objavili v pohľade dona Bosca novú tvár. 

Spoločne tak objavili Boží sen, ktorý tieto stretnutia potrebuje, aby sa zjavil. Don Bosco neobjavil svoje poslanie pred zrkadlom, 
ale v utrpení a bolesti, keď videl mladých bez budúcnosti. Salezián 21. storočia neobjaví svoju totožnosť, ak nedokáže spolucítiť s 
množstvom mladých: „Vidieť toľkých dvanásť až osemnásťročných chlapcov, zdravých, silných, inteligentných, ako zaháľajú 
zavšivení a trápení plošticami, bez chleba a bez dobrého slova, bolo čosi strašné. Títo nešťastní mladíci boli škvrnou naše vlasti a 
hanbou rodín“ (Spomienky Jána Bosca, s. 92) a my môžeme pridať: aj samotnej Cirkvi. 

5
 Dnes vidíme, že v mnohých oblastiach sú to práve mladí, ktorí dokážu povstať, reagovať, zorganizovať sa a byť zástancami správnych 

vecí/káuz. Vaše saleziánske domy, ktoré by nemali byť prekážkou tohto prebudenia, sú povolané stať sa miestami, ktoré dokážu 
roznecovať vedomie kresťanov a občanov. Pripomeňme si tohoročné Heslo hlavného predstaveného: „Byť čestnými občanmi a 
dobrými kresťanmi“. 

6
 Pozývam vás, aby ste mali na zreteli všetkých, ktorí nemajú účasť na tomto presvedčení. A preto, ak sa nechceme stať uzavretou 

skupinou, nemôžeme ich ignorovať. 



voči týmto drámam svojich mladých synov a dcér. Nikdy si na to nemôžeme zvyknúť, pretože kto nevie plakať, 

nie je matkou. My chceme plakať, aby aj spoločnosť bola viac matkou“ (Christus vivit, 75). 

 

„Voľba Valdocca“ a charizma prítomnosti 

Vždy je dôležité tvrdiť, že nie sme formovaní pre poslanie, ale že sme formovaní v poslaní, okolo 

ktorého sa točí celý náš život, s jeho rozhodnutiami a prioritami. Začiatočná a permanentná formácia nemôže 

byť úvodnou, priebežnou alebo oddelenou oblasťou identity a citlivosti učeníka. Poslanie k národom je našou 

najlepšou školou: počnúc ňou uvažujeme, študujeme a oddychujeme. Keď sa ale izolujeme – vzdialime sa od 

ľudu, ktorému sme povolaní slúžiť, naša totožnosť ako zasvätených osôb sa začína deformovať a mení sa na 

karikatúru. 

V tomto zmysle existuje jedna z prekážok, ktorá sa netýka ktorejkoľvek vonkajšej situácie mimo našich 

komunít, ale týka sa priamo nás pri skreslenej skúsenosti našej kňazskej služby, a ktorá nám spôsobuje značné 

zlo – a to je klerikalizmus. Ide o osobnú snahu obsadiť, sústrediť a určiť priestory minimalizujúc a anulujúc 

pomazanie Božieho ľudu. Klerikalizmus pobáda k elitárskemu prežívaniu povolania, mýli si vyvolenie s 

privilégiom, službu so servílnosťou, jednotu s uniformitou, nezhodu s odporom a formáciu s indoktrináciou. 

Klerikalizmus je zvrátenosť, ktorá podporuje účelové, paternalistické, vlastnícke a dokonca manipulatívne 

väzby k ostatným povolaniam v Cirkvi. 

Ďalšou prekážkou, s ktorou sa stretáme (je veľmi rozšírená a ľudia si ju vedia zdôvodniť najmä počas 

tohto obdobia neistoty a krehkosti), je sklon k rigorizmu. Mýliac si autoritu s autoritarizmom, on si nárokuje 

mať nadvládu nad ľudskými procesmi a ich kontrolu formou prísneho, škrupulózneho a dokonca podlého 

postoja voči vlastným ohraničeniam a slabostiam, ale aj (ba najmä) voči ohraničeniam a slabostiam iných ľudí. 

Rigorista zabúda, že zrno a kúkoľ rastú spolu (por. Mt 13, 24-30) a že „nie všetci môžu všetko“ a že v tomto 

živote ľudské slabosti nie sú celkom a navždy zahojené milosťou. V každom prípade, ako učil sv. Augustín, Boh 

ťa pozýva robiť to, čo môžeš a „prosiť o to, čo nemôžeš“ (Gaudete et exsultate, 49). Svätý Tomáš Akvinský nám 

s veľkým ostrovtipom a duchovnou bystrosťou pripomína, že „diabol mnohých oklame. Niektorých tým, že 

ich navádza páchať hriechy, iných zase tým, že majú byť prehnane prísni voči tomu, kto hreší, takže ak si ich 

nemôže získať nerestným správaním, odvedie do zatratenia tých, ktorých už má – využívajúc prísnosť 

duchovných, ktorí ich nenapomenú milosrdenstvom –, nabáda ich k zúfalstvu a tak sa stratia a upadnú do 

siete diabla. A toto sa stane aj nám, ak neodpustíme hriešnikom“.7 

Tí, ktorí sprevádzajú iných v raste, majú sa vyznačovať širokými obzormi, skĺbiť ohraničenia a nádej: 

neustále pomáhať pozerať sa zo spásonosnej perspektívy. Vychovávateľ, „ktorý sa nebojí stanoviť ohraničenia 

a súčasne dokáže vstúpiť do dynamiky nádeje dôverujúc, že Pán pôsobí v rôznych procesoch – toto je obraz 

silného človeka, ktorý je na čele toho, čo nepatrí jemu, ale Pánovi“.8 Nie je nám dovolené udúšať a prekážať 

sile milosti a jej možnostiam, pretože v nej sa vždy skrýva semeno nového a dobrého života. Naučme sa 

pracovať podľa rôznych Božích rytmov a dôverujme im, pretože sú vždy múdrejšie a majú širší horizont ako 

naše nevidomé miery. On nikoho nechce zničiť, ale všetkých spasiť. 

Preto treba naliehavo nájsť taký štýl formácie, ktorý sa dokáže štrukturálne stotožniť so skutočnosťou, 

že každý pokrstený má mať plnú účasť na evanjelizácii (so všetkými svojimi možnosťami a ohraničeniami) a 

nie len tzv. „kvalifikovaní veriaci“ (por. Evangelii gaudium, 120); takú účasť, v ktorej služba a najmä služba 

najchudobnejšiemu, je nosnou osou, ktorá pomáha lepšie objavovať Pána a o ňom svedčiť, pretože on 

„neprišiel dať sa obsluhovať, ale slúžiť a položiť svoj život ako výkupné za mnohých“ (Mt 28, 28). 

 
7

 Super ii Cor., cap. 2, lect. 2. Stať, ktorú komentuje svätý Tomáš, je 2 Kor 2, 6-7, v ktorej svätý Pavol píše o tom, kto ho zarmútil: 
„Potešte ho, aby azda takého človeka prílišný zármutok nepohltil“. 

8
 J. M. Bergoglio: Meditazioni per religiosi, s. 105. 



Povzbudzujem vás, aby ste aj naďalej vytvárali z vašich domov „ekleziálne laboratórium“, schopné uznať, vážiť 

si, podnecovať a povzbudzovať rôzne povolania a poslania v Cirkvi.9 

V tomto zmysle mám konkrétne na mysli dve veci z vášho saleziánskeho spoločenstva, ktoré by vám 

mohli pomôcť prehodnotiť, aké miesto zastávajú medzi vami rôzne povolania. Ide o dve prítomnosti, ktoré sú 

akousi „protilátkou“ proti každému klerikálnemu a rigoristickému sklonu: sú to spolubrat koadjútor a ženy. 

Spolubratia koadjútori sú živým prejavom veľkodušného daru a charizma nás pozýva chrániť si ho. 

Vaše zasvätenie je predovšetkým znamením nezištnej lásky Boha a znamením nezištnej lásky k Bohu v jeho 

mladých. Ono vo svojej podstate nie je tajomstvom, funkciou alebo osobitnou službou, ale jeho podstata sa 

vyjadruje cez prítomnosť. Salezián nie je v prvom rade „ten, kto vecí robí“, ale je živou spomienkou prítomnosti, 

v ktorom disponovanosť, ochota počúvať, radosť a nezištná služba sú podstatnými prvkami, vďaka ktorým 

vznikajú rôzne procesy. Nezištný dar prítomnosti zachraňuje Kongregáciu pred každou obsesiou aktivizmu a 

technicko-funcionálnym redukcionizmom. Prvým povolaním saleziána je byť radostne a veľkodušne prítomný 

medzi mladými. 

Čím by bolo Valdocco bez prítomnosti mamy Margity? Mohli existovať vaše domy bez tejto ženy viery? 

V niektorých oblastiach a miestach „existujú komunity, ktoré sa zachovali a počas dlhej doby odovzdávali vieru 

bez toho, aby počas desiatok rokov prešiel tadiaľ nejaký kňaz. Bolo to možné vďaka prítomnosti silných a 

veľkodušných žien: ženy, ktoré krstili, katechizovali, učili modliť sa, boli misionárkami, ktoré povolal a  pobádal 

Duch Svätý. Celé stáročia ženy na týchto miestach udržiavali na nohách Cirkev s obdivuhodnou 

veľkodušnosťou a s horlivou vierou“ (Querida Amazonia, 99). Bez skutočnej a účinnej prítomnosti ženy a jej 

citov by vaším dielam chýbala odvaha a schopnosť vyjadrovať svoju prítomnosť ako pohostinnosť, ako domov. 

Zoči-voči rigorizmu, ktorý všetko a všetkých vylučuje, treba sa naučiť „plodiť“ nový život evanjelia. Pozývam 

vás, aby ste zintenzívnili dynamiky, vďaka ktorým sa hlas ženy, jej pohľad a konanie (vážiac si jej jedinečnosť) 

odzrkadlí v prijímaných rozhodnutiach; ony majú byť nie pomocným, ale konštitutívnym činiteľom vašej 

prítomnosti. 

 

„Voľba Valdocca“ v pluralite jazykov 

Ako v iných dobách, tak aj teraz vidno snahu v mene globálnosti presadiť mýt Bábelu. Celé systémy 

vytvárajú sieť globálnej a digitálnej komunikácie, schopnej prepojiť rôzne časti sveta, no existuje vážne 

nebezpečenstvo jednoliateho šablónovania kultúr zbaviac ich charakteristických podstatných čŕt a ich zdrojov. 

Univerzálna prítomnosť vašej saleziánskej rodiny je podnetom a výzvou chrániť a uchovať bohatstvo mnohých 

kultúr, v ktorých ste ponorení bez toho, aby ste sa ich usilovali „homologizovať“. Na druhej strane snažte sa, 

aby kresťanstvo dokázalo prevziať reč a kultúru miestnych ľudí. Je smutné vidieť, že sa na kresťanskú 

prítomnosť na mnohých miestach pozerá ako na cudzineckú prítomnosť (najmä európsku). Túto situáciu 

možno vidieť aj vo formačných itinerároch a životných štýloch (por. tamže, 90).10 Naopak, budeme konať, ako 

nás inšpiruje táto anekdota dona Bosca. Keď sa ho pýtali v akej reči by sa mu páčilo rozprávať, odpovedal: „V 

takej, akej ma naučila moja matka: v nej totiž môžem ľahšie komunikovať“. Na základe tejto istoty salezián je 

povolaný hovoriť materským jazykom každej kultúry v ktorej sa nachádza. Jednota a hlboké spoločenstvo vašej 

rodiny sú predpoklady, že všetky tieto rozdielnosti možno prijať a vstrebať, že môžu obohatiť celok v súbežnej 

komunikácii a činnosti, kde každý zo seba vydáva to najlepšie k dobru všetkých. Týmto spôsobom sa 

 
9

 Charakteristickým prvkom ekleziálneho povolania nie je na prvom mieste jeho odlišnosť a ani komplementárnosť, ale výzva 
ponúknuť svoj osobitný dar a dať ho do služieb rastu iných. 

10
Por. František: Apoštolská exhortácia Evangelii gaudium, 116: „Ako možno vidieť aj z dejín Cirkvi, kresťanstvo sa nikdy nenaviaže na 

jediný kultúrny model: „zachová si nedotknutú svoju totožnosť v plnej vernosti evanjeliovej blahozvesti a cirkevnej tradícii, ale 
súčasne bude niesť aj charakteristické črty mnohých kultúr a mnohých národov, ktoré ho prijmú a v ktorých zapustí korene“. 



saleziánskosť nestratí v uniformite, ale bude krajšou a príťažlivejšou… a bude sa vedieť vyjadrovať „v 

dialekte“ (por. 2Mak 7,26-27). 

Avšak vpád virtuálnej skutočnosti ako dominujúcej reči si súčasne v mnohých krajinách, v ktorých 

vykonávate svoje poslanie, na prvom mieste vyžaduje, aby ste uznali všetky možnosti a dobré veci, ktoré 

produkuje a pritom nepodcenili alebo neignorovali dosah pri vytváraní pút a to predovšetkým v citovej oblasti. 

Voči tejto záležitosti nie sme imúnni ani my, dospelé zasvätené osoby. Dnes si už rozšírená (a potrebná) 

„displejová pastorácia“ vyžaduje, aby sme inteligentne obývali masmediálnu sieť uznávajúc, že je to priestor 

poslania.11 Preto je potrebné zaistiť všetky sprostredkovania a nezostať väzňami jeho „kruhu“ a partikulárnej 

(dichotomickej) logiky. Toto osídlo (aj v prípade samotného poslania) nás totiž môže uzavrieť do seba samých 

a izolovať nás v rámci pohodlnej, zbytočnej a málo alebo vôbec neangažujúcej sa virtuality so životom mladých 

ľudí, so životom spolubratov komunity alebo s apoštolskými úlohami. Masmediálna sieť nie je neutrálna, jej 

moc vytvárať kultúru je veľmi silná. Ovplyvnení „avatarom“12 virtuálnej blízkosti môžeme oslepnúť alebo sa 

vzdialiť od konkrétneho života ľudí, sploštiac a ochudobniac tak našu misijnú životaschopnosť. V súčasnej 

čoraz viac digitalizovanej spoločnosti je značne rozšírené individualistické zameranie sa na seba a preto 

potrebujem venovať osobitnú pozornosť nie len naším pedagogickým vzorom, ale aj tomu, akým spôsobom 

používame svoj osobný a komunitný čas, aktivity a naše dobrá. 

 

„Voľba Valdocca“ a schopnosť snívať 

Jedným z literárnych druhov dona Bosca boli aj sny. Prostredníctvom nich sa Pán dotýkal jeho života 

a života celej vašej Kongregácie, rozšíriac predstavivosť nemožného. Sny mu pomáhali „nezaspať“; ba 

pomáhali mu, ako v prípade svätého Jozefa, nadobudnúť inú hĺbku a rozmer života, ktoré vznikajú z 

vnútorných útrob Božieho súcitu a milosrdenstva. Týmto spôsobom mohol konkrétne žiť evanjelium… O ňom 

sníval a jeho konkrétnu podobu stvárnil v oratóriu. 

Tieto slová vám chcem ponúknuť ako „večerné slovká“, ktoré na konci dňa zaznievajú v každom 

dobrom saleziánskom dome. Súčasne vás pozývam snívať a snívať vo veľkom. Vedzte, že ostatné vám bude 

dané naviac. Snívajte o otvorených, plodných a evanjelizujúcich domoch, ktoré umožnia Pánovi preukazovať 

svoju bezpodmienečnú lásku k mladým a vám umožnia tešiť sa z krásy, ku ktorej ste boli povolaní. Snívajte… 

a nie len pre vás a pre dobro Kongregácie, ale pre všetkých mladých zbavených sily, svetla a útechy priateľstva 

s Ježišom Kristom, bez spoločenstva viery, ktoré by ich podržalo, a bez horizontu zmyslu a života (por. Evangelii 

gaudium, 49). Snívajte… A aj iným umožnite snívať! 

 

Rím, Svätého Jána v Lateráne, 4. marec 2020 
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11

 Dnes totiž „potrebujeme evanjelizáciu, ktorá predstaví nové spôsoby nadväzovania vzťahov s Bohom, s ľuďmi i so životným 

prostredím a ktorá oživí základné hodnoty. Je nevyhnutné prísť tam, kde sa formujú nové rozprávania a vzory“ (Evangelii gaudium, 
74). 

12
 Digitálne vyjadrenie osoby vo virtuálnom svete – pozn.prekl. 


